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Hemställan om kommunfullmäktiges 
bemyndigande att förvärva Hjällbo 37:58 samt 
att överföra byggnaden till idrotts- och 
föreningsnämnden 
Förslag till beslut 
I exploateringsnämnden 

1. Exploateringsnämnden godkänner för egen del samt hemställer om 
kommunfullmäktiges bemyndigande att genomföra förvärv av fastigheten 
Göteborg Hjällbo 37:58 innefattande byggnad med badhus-, gym- och 
fritidsgårdverksamhet - ”Hammarbadet” som en del av att verkställa tidigare 
beslut i kommunfullmäktige (2 juni 2016, § 20 – Dnr 1661/15). 

2. Förutsatt exploateringsnämndens och kommunfullmäktiges godkännande av 
punkt 1 uppdrar nämnden åt förvaltningen att upprätta och underteckna 
erforderliga avtal för förvärvet samt att överföra byggnaden med badhus-, gym- 
och fritidsgårdsverksamhet – ”Hammarbadet” till idrotts- och föreningsnämnden 
samt att upprätta en kommunintern markupplåtelse avseende fastigheten. 

Sammanfattning 
Ärendet gäller förvärv av fastigheten Göteborg Hjällbo 37:58 från Bostadsbolaget och 
överföring av byggnad (”Hammarbadet”) till idrotts- och föreningsförvaltningen. 
Ärendet är initierat efter inkommen begäran till exploateringsförvaltningen där idrotts- 
och föreningsförvaltningen begär att kommunfullmäktiges beslut från 2016 (handling 
2016, nr 117) avseende att renodla ägandet och effektivisera nyttjandet av Göteborg 
Stadshus AB:s lokalkluster fullföljs. 

Exploateringsförvaltningen och Bostadsbolaget är, efter två separata värderingar och 
sedan jämkning av värdet i enlighet med riktlinjedokumentet för överlåtelser mellan 
nämnd och bolag, överens om en köpeskilling på 49,5 miljoner kronor. Köpeskillingen 
kommer att belasta exploateringsförvaltningens investeringsram för fastighetsförvärv. 

Idrotts- och föreningsförvaltningen är idag hyresgäst till en stor del av byggnaden – den 
del som består av badhus och gym – och bedriver därmed redan verksamhet i byggnaden. 
Hyresavgiften uppgår år 2024 till närmare 1,34 miljoner kronor per kvartal (exklusive 
moms) vilket motsvarar närmare 5,38 miljoner kronor per år.  

Exploateringsförvaltningen 
   

  

Tjänsteutlåtande 
Utfärdat 2024-05-15 
Ärendenummer EXF-2023-01125 
EXN 2024-06-17 

Handläggare 
Sabina Mehmedovic 
Telefon: 031-368 09 57 
E-post: sabina.mehmedovic@exploatering.goteborg.se 
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Genom att fastigheten förvärvas av exploateringsförvaltningen och att byggnaden sedan 
överförs till idrotts- och föreningsförvaltningen kommer hyreskostnaden för idrotts- och 
föreningsförvaltningen helt upphöra och ersättas med en kommunintern årlig avgift för 
överfört belopp, en avskrivningskostnad och en årlig arrendeavgift för fastigheten på 
totalt ca 2,71 miljoner kronor. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Avsikten med förvärvet är att verkställa beslut i kommunfullmäktige (2 juni 2016, § 20 – 
Dnr 1661/15) avseende att renodla det kommunala ägandet av fastigheter genom att 
Hammarbadet (med tillhörande markområde) förvärvas av exploateringsförvaltning från 
Bostadsbolaget i Framtidskoncernen och överförs till idrotts- och föreningsförvaltningen. 
Fastigheten (markområdet) kommer efter förvärv och överföring fortsatt ägas av 
exploateringsförvaltningen. 

Exploateringsförvaltningen och Bostadsbolaget är, efter två separata värderingar och 
sedan jämkning av värdet i enlighet med riktlinjedokumentet för överlåtelser mellan 
nämnd och bolag, överens om en köpeskilling på 49,5 miljoner kronor. Köpeskillingen 
kommer att belasta exploateringsförvaltningens investeringsram för fastighetsförvärv. 

Utöver kostnaden för förvärv av fastigheten tillkommer kostnad för lagfart och 
stämpelskatt. Lagfartskostnaden är 825 kr per ansökan och stämpelskatten uppgår för en 
kommun till 1,5% av köpeskillingen eller taxeringsvärdet beroende på vilket som är 
högst. Detta kommer att innebära en skyldighet för exploateringsförvaltningen att erlägga 
stämpelskatt på 742 500 kr + 825 kr i lagfartsavgift – totalt 743 325 kr. 

Idrotts- och föreningsförvaltningen är idag hyresgäster till en stor del av byggnaden – den 
del som består av badhus och gym – och bedriver därmed redan verksamhet i byggnaden. 
Hyresavgiften uppgår år 2024 till närmare 1,34 miljoner kronor per kvartal (exklusive 
moms) vilket motsvarar närmare 5,38 miljoner kronor per år. Hyran är upplagd som en 
annuitet för den renovering/upprustning av Hammarbadet som genomförts av 
Bostadsbolaget på senare tid.  

Räntan för annuitetslånet som ligger till grund för hyresnivån är bestämd att vara real 
ränta vilket innebär att samhällets inflation påverkar hyresnivån. Justeringar görs vid 
bestämmande av kommande års hyresnivå. Annuiteten är planerad för att vara 
färdigbetald i april 2044. Vilken inflation som kommer att råda framöver är svårt att 
bedöma, det är dock förvaltningens uppfattning att inflationen inte kommer att ligga kvar 
på så hög nivå under hela den planerade annuitetens avbetalningsperiod. 

Hyra KPI 
Bashyra (år) 255 000 kr Basår 2016-10-01 KPI 2023-10-01 
KPI (förändringsfaktor) 1,2864 

318,00 409,07 
Uppräknad hyra 328 028 kr     

Annuitet 6,5% inflation 4,5% inflation 2,5% inflation 
Skuld - 44 990 343,83 kr - 44 990 343,83 kr -  44 990 343,83 kr 
Återbetalningstid (år) 20 år 20 år 20 år 
Utlåningsränta 3,00% 3,00% 3,00% 
Inflation 6,50% 4,50% 2,50% 
Beräknad annuitet 5 105 356 kr 4 413 201 kr 3 764 762 kr 
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Sammanställning 
Hyreskostnad 

6,5% inflation 4,5% inflation 2,5% inflation 

Bashyra 328 028 kr 328 028 kr 328 028 kr 
Annuitet 5 105 356 kr 4 413 201 kr 3 764 762 kr 
Mervärdesskatt (moms) 1 358 346 kr 1 185 307 kr 1 023 197 kr 
Total årskostnad (utan 
moms) 

5 433 383 kr 4 741 229 kr 4 092 790 kr 

*Tabellen visar först beräkning av hyresnivån (som årligen anpassas efter KPI) och sedan 
annuiteten med tre exempel på vad kostnaden skulle motsvara vid viss inflation i samhället (2,5%, 
4,5% och 6,5%). Nederst i tabellen görs en sammanställning över den totala kostnaden per år. 
Genom att fastigheten förvärvas av exploateringsförvaltningen och att byggnaden sedan 
överförs till idrotts- och föreningsförvaltningen kommer hyreskostnaden helt upphöra och 
ersättas med en kommunintern årlig avgift (för nuvarande 2,25%) baserad på bokfört 
värde som överförts (byggnadsvärdet). Byggnadsvärdet har bedömts till 47,8 miljoner 
kronor vilket medför en årlig kommunintern avgift på ca 1,076 miljoner kronor. 

Det bokförda värdet som ligger till grund för den årliga kommuninterna avgiften kommer 
att skrivas av under en 30-årsperiod, vilket är standard vid ett övertagande hos idrotts- 
och föreningsförvaltningen. Avskrivningskostnaden uppgår till 47,8 miljoner kronor delat 
på 30 år vilket motsvarar lite drygt 1,59 miljoner kronor per år. 

Utöver avgiften för överfört bokfört värde och för avskrivningskostnaden kommer 
idrotts- och föreningsförvaltningen behöva erlägga en ersättning till 
exploateringsförvaltningen för markområdet som används på fastigheten. Då fastigheten 
med viss marginal är utformad efter den byggnad som inrymmer Hammarbadet kommer 
den kommuninterna upplåtelsen för markområdet avse hela fastighetens areal (1 759 
kvadratmeter). Den årliga avgiften för kommuninterna räntebaserade avtal är för 
nuvarande 2,25% av markvärdet - vilket i det här fallet innebär en årlig kostnad på 38 250 
kr.  

Överfört belopp 
Byggnadsvärde 47 800 000 kr 

Kommunintern ränta 2,25% 
Kostnad per år 1 075 500 kr 
  
Avskrivningskostnad  
Byggnadsvärde 47 800 000 kr 
Avskrivningsperiod 30 år 
Kostnad per år 1 593 333 kr 
  
Arrende fastighet (markområde)  
Markvärde 1 700 000 kr 
Kommunintern ränta 2,25% 
Kostnad per år 38 250 kr 
  
Sammanställning kommuninterna kostnader  
Överfört belopp 1 075 500 kr 
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Överfört belopp 
Avskrivningskostnad 1 593 333 kr 
Arrende fastighet 38 250 kr 
Kostnad per år 2 707 083 kr 

Förvaltningen bedömer att förvärvet av fastigheten och överföringen av Hammarbadet 
minskar den årliga kostnaden för idrotts- och föreningsförvaltningen med ca 1,39 
miljoner kronor vid en inflationsnivå på 2,5% och ca 2,73 miljoner kronor vid en 
inflationsnivå på 6,5%. 

Bostadsbolaget har utfört omfattande renoveringar på Hammarbadet vilket inneburit att 
det bokförda värdet på byggnaden varit högre än marknadsvärdet för fastigheten. För att 
hantera denna avvikelse vid överlåtelsen skrevs värdet på fastigheten ner i bokslutet för 
2023 till det värde som överenskommelsen om överlåtelse till exploateringsförvaltningen 
avser (49,5 miljoner kronor). 

Ur ett hela staden perspektiv väntas överlåtelsen inverka positivt på invånarnas och 
stadens ekonomiska situation genom att den årliga kostnaden för hyresavgifter minskar 
kraftigt för idrotts- och föreningsförvaltningen. 

Bedömning ur ekologisk dimension 
Exploateringsförvaltningen har inte funnit några särskilda aspekter på frågan utifrån 
denna dimension. 

Badhus-, gym- och fritidsgårdsverksamhet fortsätter på samma sätt som tidigare med 
samma verksamhetsutövare. Det är bara ägare till fastigheten och innehavare av 
byggnaden som ändras. 

Bedömning ur social dimension 
Exploateringsförvaltningen har inte funnit några särskilda aspekter på frågan utifrån 
denna dimension. 

Badhus-, gym- och fritidsgårdsverksamhet fortsätter på samma sätt som tidigare med 
samma verksamhetsutövare. Det är bara ägare till fastigheten och innehavare av 
byggnaden som ändras. 

Samverkan 
Förvaltningen bedömer att facklig samverkan inte är aktuell i ärendet.  

Bilagor 
1. Översiktskarta 
2. Detaljkarta 
3. Uppdrag om överföring av byggnad 
4. Handling 2016 nr 117 

Protokollsutdrag skickas till: 
Kommunstyrelsen 
Kommunfullmäktige 
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Ärendet  
Ärendet gäller förvärv av fastigheten Göteborg Hjällbo 37:58 från Bostadsbolaget och 
överföring av byggnad (”Hammarbadet”) till idrotts- och föreningsnämnden. Ärendet är 
initierat efter inkommen begäran till exploateringsförvaltningen där idrotts- och 
föreningsförvaltningen begär att kommunfullmäktiges beslut från 2016 (handling 2016, 
nr 117) avseende att renodla ägandet och effektivisera nyttjandet av Göteborg Stadshus 
AB:s lokalkluster fullföljs. 

Beskrivning av ärendet 
Bakgrund 
Under 2015 slutförde Higab en utredning avseende ”effektivare utnyttjande av 
fastighetsbeståndet inom Göteborg Stadshus AB:s lokalkluster” på uppdrag av 
kommunfullmäktige. Utredningen resulterade i ett förslag som godkändes av 
kommunfullmäktige under 2016 (2 juni 2016, § 20 – Dnr 1661/15). Förslaget resonerar 
kring renodlande av de berörda bolagens verksamheter samt kring en effektivisering av 
utnyttjandet av fastighetsbeståndet varav ”Badanläggning, del av Hjällbo 37:40, 
Hammarkulletorget” (Hammarbadet) är en av de verksamheter som omnämns. Det 
framgår att en överlåtelse av del av fastigheten till Fastighetskontoret, med idrotts- och 
föreningsförvaltningen som förvaltare till byggnaden, bedömts som lämpligt.  

Kommunfullmäktiges beslut innebar att Higab AB, Förvaltnings AB Göteborglokaler, 
Göteborgs Stads Parkerings AB och Älvstranden Utveckling AB fick uppdraget att 
överlåta eller avveckla fastigheterna som beslutet omfattar. Fastigheten Göteborg Hjällbo 
37:40 överläts i sin helhet från Förvaltnings AB Göteborgslokaler till Göteborgs Stads 
Bostadsaktiebolag (Bostadsbolaget) under 2020.  

Bostadsbolaget tog som lagfaren ägare till fastigheten kontakt med idrotts- och 
föreningsförvaltningen för att fullfölja beslutet i kommunfullmäktige genom att påbörja 
överlåtelsen av den del av fastigheten där Hammarbadet är placerat och ansökte samtidigt 
om en avstyckning av det aktuella området. Avstyckningen genomfördes under 2023 
vilket resulterade i att fastigheten Göteborg Hjällbo 37:58 skapades, en fastighet som idag 
innefattar byggnaden som benämns ”Hammarbadet”. Hammarbadet innefattar två 
verksamheter - badanläggning med tillhörande gym som hyrs och förvaltas av idrotts- och 
föreningsförvaltningen samt fritidsgården Mixgården som hyrs av Göteborgs stad och 
förvaltas av Socialförvaltningen Nordost. 

I mars 2023 fick exploateringsförvaltningen en begäran från idrotts- och 
föreningsförvaltningen om att Hammarbadet ska överföras till idrotts- och 
föreningsförvaltningen. Det framförs att överföringen ska genomföras enligt beslut i 
kommunfullmäktige handling 2016, nr 117, och föregås av ett förvärv av fastigheten 
enligt tjänsteutlåtande med diarienummer 1661/15, bilaga 2b. 

Överenskommelse med Bostadsbolaget 
Exploateringsförvaltningen har genom förhandling med Bostadsbolaget kommit till en 
överenskommelse om villkoren för överlåtelse av Hammarbadet med tillhörande 
markområde. Vägledning har tagits av riktlinjedokumentet för överlåtelse mellan nämnd 
och bolag.  

Fastighets- och byggnadsvärde 
Bostadsbolaget beställde, och erhöll i mars 2023, en värdering av den del av fastigheten 
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Göteborg Hjällbo 37:40 som överlåtelsen avser. Värderingen visade ett bedömt värde på 
52 miljoner kronor och genomfördes av Newsec. Exploateringsförvaltningen beställde, 
och erhöll i september 2023, en värdering av den då redan avstyckade fastigheten 
Göteborg Hjällbo 37:58 som överlåtelsen avser. Värdering visade ett bedömt värde på 47 
miljoner kronor och genomfördes av Svefa. 

Då genomförda värderingar skiljer sig mindre än 15% kom exploateringsförvaltningen 
och Bostadsbolaget överens om att använda ett jämkat pris på 49,5 miljoner kronor – 
detta i enlighet med riktlinjen för överlåtelse mellan nämnd och bolag.  

Det stora värdet i fastigheten ligger i själva byggnaden och markvärdet bedöms i fall som 
detta efter byggnadens bruttoarea (BTA). Bedömt markvärde för den aktuella fastigheten 
är 750 kr per kvadratmeter BTA.  Enligt gällande hyreskontrakt består byggnaden av 
1 875 kvadratmeter lokalarea (LOA), vilket med taxeringsschablonen på 1,20 skulle 
innebära en total BTA på 2 250 kvadratmeter.  Markvärdet har utifrån ovanstående 
förklaring bedömts till 1,7 miljoner kronor, vilket lämnar 47,8 miljoner i byggnadsvärde. 

Fortsatt hyresförhållande 
Genom att byggnaden (”Hammarbadet”) överförs till idrotts- och föreningsförvaltningen 
efter att exploateringsförvaltningen genomfört förvärv av fastigheten kommer 
hyresavtalet för badhus/gym att upphöra. Idrotts- och föreningsförvaltningen inträder som 
ägare till byggnaden i stället för att vara hyresgäster. 

Även om idrotts- och föreningsförvaltningens hyresavtal till byggnaden kommer att 
upphöra när de inträder som ägare till byggnaden så kommer hyresavtalet med 
Socialförvaltningen Nordost för den del av byggnaden som innehåller fritidsgården 
Mixgården fortsatt att gälla, men då med idrotts- och föreningsförvaltningen som 
hyresvärd i stället för Bostadsbolaget. Detta kommer att utöver en hyresintäkt för idrotts-
och föreningsförvaltningen även innebära ett utökat ansvar för drift- och underhåll av 
byggnadens skal och konstruktion, för fasta installationer och yttre underhåll samt för 
kostnader rörande hyresgästens lokaler. 

Förvaltningens bedömning 
Det är exploateringsförvaltningens bedömning att förvärv av fastigheten och överföringen 
av byggnaden till idrotts- och föreningsförvaltningen överensstämmer med det beslut som 
fattats i kommunfullmäktige 2016.  

Det är också förvaltningens bedömning att köpeskillingen för fastigheten som 
överenskommits med Bostadsbolaget överensstämmer med kommunens riktlinjer 
avseende att aktuellt marknadsvärde ska gälla vid förvärv/överlåtelser samt att jämkning 
av prisnivån som presenterats i de två separat framtagna värderingarna gjorts utifrån 
riktlinjen för överlåtelser mellan nämnd och bolag. 

 

 

Kristina Lindfors 
Direktör exploateringsförvaltningen 

Marie Persson 
Avdelningschef mark och boende  
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Idrotts- och föreningsförvaltningen 
Box 114 
401 21 Göteborg 

 
idrottoforening@ioff.goteborg.se  
031-368 20 00 
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goteborg.se 

Uppdrag om överföring av byggnad 
 

Idrotts- och föreningsnämnden översänder ett uppdrag om överföring av 
Hammarbadet från Exploateringsnämnden. Överföringen skall föregås av ett 
förvärv av fastigheten enligt handling 2016 nr 117, beslut i KF enligt 
tjänsteutlåtande med diarienummer 1661/15, bilaga 2b (se utdrag s.8 nedan). 
 
Fastigheten ägs idag av Bostadsbolaget inom Framtidskoncernen. 
 
Göteborgslokaler 

 Badanläggning 
Del av Hjällbo 37:40, Hammarkulletorget 61, 1 874 m2. 
Tidigare tre fastigheter som slagits samman till en. Återreglering kan 
genomföras. Överlåtelse, del av fastighet, en byggnad till 
fastighetskontoret med idrotts- och föreningsförvaltningen som 
förvaltare. 
Utifrån uppdraget från KF om en renodling och specialisering av 
verksamheten. Förvaltning av badanläggningar ingår inte i 
GöteborgsLokalers ägardirektiv. 

 

Med vänliga hälsningar 
 
 
 
Ann-Charlotte Hellman 
Avdelningschef Fastighet 
 
E-post: ann-charlotte.hellman@ioff.goteborg.se 
Telefon: 031-3682165 

Datum 2023-03-01 
Diarienummer 0085/23 

Göteborgs Stad 
Exploateringsförvaltningen 
Box 2258 
402 14 Göteborg 
exploatering@exploatering.goteborg.se 
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Handling 2016 nr 117 
 

Förslag till effektivare utnyttjande av fastighetsbeståndet inom Göteborgs 
Stadshus AB:s lokalkluster 
 
Till Göteborgs kommunfullmäktige 

Kommunstyrelsens förslag 
Kommunstyrelsen tillstyrker stadsledningskontorets förslag i tjänsteutlåtande den 25 
november 2015, reviderat den 29 april 2016 och föreslår att kommunfullmäktige 
beslutar: 

1. Higab AB, Förvaltnings AB GöteborgsLokaler, Göteborgs Stads Parkering AB 
och Älvstranden Utveckling AB bemyndigas att överlåta eller avveckla 
fastigheter i enlighet med bilaga 2b till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

2. Göteborgs Stadshus AB:s yttrande, i enlighet med bilaga 6 till 
stadsledningskontorets tjänsteutlåtande, som svar på yrkande från S, MP och V, 
godkänns. 

3. Higab AB, Förvaltnings AB GöteborgsLokaler, Göteborgs Stads Parkerings AB, 
Älvstranden Utveckling AB får i uppdrag att värdera och redovisa motiven för 
att behålla de fastigheter som inte ingår i Higab:s samlade avvecklingsplan, på 
kort och lång sikt, som svar på tilläggsyrkande från M, L och KD.   

4. Kommunfullmäktiges uppdrag från 2014-06-05 § 10 till Higab AB, att 
återkomma med förslag som innebär ett effektivare utnyttjande av 
fastighetsbeståndet inom Göteborgs Stadshus AB:s lokalkluster, förklaras 
fullgjort. 

 

Göteborg den 18 maj 2016 
Göteborgs kommunstyrelse 
 
 
 
Ann-Sofie Hermansson 

Jonas Andrén 
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Tjänsteutlåtande 
Utfärdat 2015-11-25 
Reviderat 2016-04-29 
Diarienummer 1661/15 
 

Stadsutveckling 
Frank Lund 
Telefon 031-368 01 78 
E-post: frank.lund@stadshuset.goteborg.se 

 

Förslag till effektivare utnyttjande av fastighetsbeståndet inom Stadshus AB:s 
lokalkluster 
 

Förslag till beslut 
I kommunstyrelsen och kommunfullmäktige: 

1. Higab AB, Förvaltnings AB Göteborgslokaler, Göteborgs Stads Parkering AB 
och Älvstranden Utveckling AB bemyndigas att överlåta eller avveckla 
fastigheter enligt bilaga 2b till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

2. Göteborgs Stadshus AB:s yttrande, enlig bilaga 6, som svar på yrkande från S, 
MP och V, godkännas.   

3. Uppdrag till Higab AB, Förvaltnings AB GöteborgsLokaler, Göteborgs Stads 
Parkerings AB, Älvstranden Utveckling AB att värdera och redovisa motiven för 
att behålla de fastigheter som inte ingår i Higab:s samlade avvecklingsplan, på 
kort och lång sikt, som svar på tilläggsyrkande från M, L och KD.   

4. Kommunfullmäktiges uppdrag från 2014-06-05 § 10 till Higab AB, att 
återkomma med förslag som innebär ett effektivare utnyttjande av 
fastighetsbeståndet inom Göteborgs Stadshus AB:s lokalkluster, förklaras 
fullgjort. 

Sammanfattning 
Higab AB med dotterbolag har genomfört en genomlysning av klustrets 
fastighetsinnehav och föreslår att ett antal uppräknade fastigheter och byggnader bör 
överlåtas till ny ägare, alternativ avvecklas. Syftet är att renodla berörda bolags 
verksamheter samt att effektivisera utnyttjandet av fastighetsbeståndet. 

Utifrån översynen har ett antal fastigheter identifierats där en överlåtelse eller avyttring 
är möjligt inom en femårsperiod.  

 

Ekonomiska konsekvenser 
Se bilaga 2a 

Barn-, jämställdhets-, mångfalds-, miljö och omvärldsperspektivet 
Se bilaga 2a 
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Bilaga 1 Kommunfullmäktiges protokoll 2014-06-05 

Bilaga 2a Protokollsutdrag och styrelsehandlingar från Göteborgs Stadshus AB 

Bilaga 2b Utredning från Higab AB av uppdrag från kommunfullmäktige gällande 
överlåtelse eller avveckling av fastigheter inom en femårsperiod 

Bilaga 3 Kommunstyrelsen protokoll 2016-03-02 § 119 

Bilaga 4 Återremissyrkande S, MP och V, KS 20160302 

Bilaga 5 Tilläggsyrkande M, L och KD, KS 20160302  

Bilaga 6 Göteborgs Stad Stadshus AB Protokollsutdrag och styrelsehandlingar  
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Ärendet och dess bakgrund 
Göteborgs Stad har under perioden september 2011 till och med juni 2014 genomfört en 
översyn av stadens bolag. Som ett resultat av denna fattade kommunfullmäktige den  
5 december 2013 beslut om förändrad organisation för bolagskoncernen.  

I ett andra steg beslutade kommunfullmäktige den 5 juni 2014 om förändringar och 
fortsatta utredningsuppdrag rörande respektive bolagskluster. För klustret lokaler gavs 
tolv uppdrag. Ett av uppdragen är att Higab AB för klustret som helhet, i nära 
samverkan med berörda dotterbolag återkommer till kommunfullmäktige med förslag 
om effektivare utnyttjande av fastighetsbeståndet.  

Higab AB föreslår att ett antal uppräknade fastigheter och byggnader, enligt bilaga 2b, 
inom lokalklustret bör överlåtas till ny ägare, alternativt avvecklas. Syftet är att renodla 
berörda bolags verksamheter samt att effektivisera utnyttjandet av fastighetsbeståndet.  
 
Genomlysningen är genomförd med utgångspunkten att fastigheter kan överlåtas eller 
avyttras om de inte är nödvändiga för att förverkliga ägardirektivet alternativt inte är 
förenliga med den kommunala kompetensen eller inte är att betrakta som strategiskt 
innehav för staden ur ett långsiktigt perspektiv.  

I bilaga 2b har sedan ett antal fastigheter och byggnader identifierats som bör överlåtas 
eller avvecklas inom de närmaste fem åren. Higab AB efterfrågar kommunfullmäktiges 
beslut avseende dessa fastigheter. 
Kvarvarande fastigheter och byggnader i bilaga 2b avser Higab AB återkomma om i 
framtida ärenden. 
 
Yrkande 
Enligt yrkande från S, MP och V med tillägg enligt yrkande från M, L och KD 
återremitteras ärendet till Göteborgs Stadshus AB för en mer utförlig beskrivning av de 
ekonomiska konsekvenserna av överlåtelser av fastigheter till och från kommunen samt 
att beskrivningen av respektive föreslagna överlåtelse kompletteras med en kort 
motivering. Göteborgs Stadshus AB fick också ett får ett förnyat uppdrag att se över 
fastighetsbeståndet med målsättningen att kunna föreslå ytterligare avyttringar. 

Beredning av ärendet 
Uppdraget har genomförts av Higab AB och dess dotterbolag. Göteborgs Stadshus AB 
har följt arbetet i framtagandet av detta förslag. Göteborgs Stadshus AB:s underlag för 
beslut framgår av bilaga 2a. 

Beredningen av yrkande och återremiss har genomförts av Göteborgs Stadshus AB och 
redovisas i bilaga 6. 

Yrkandet från S, V och MP 
Yrkandet från S, V och MP efterfrågade ”en mer utförlig beskrivning av de ekonomiska 
konsekvenserna av överlåtelser av fastigheter till och från kommunen samt att 
beskrivningen av respektive föreslagen överlåtelse kompletteras med en kort 
motivering”. 
Berörda fastigheter redovisas på sidorna 8-9 i bilaga 2b.  Göteborgs Stadshus AB 
lämnar i bilaga 6  en kort motivering till respektive fastighetsöverföring och bedömning 
vid överlåtelser av fastigheter mellan bolag och staden som svar på yrkandet.  
 
Stadsledningskontoret har ett pågående arbete och kommer i ärende till 
kommunstyrelsen lämna förslag om rutiner för överföring av egendom inom staden 
samt mellan staden och bolagen. Utgångspunkten för stadsledningskontorets förslag är 



 

Göteborgs Stad Stadsledningskontoret, tjänsteutlåtande 4(7) 

att överlåtelse ska ske på ett sådant sätt att det skapar bästa möjliga nytta för staden och 
Stadshus AB-koncernen. Göteborgs Stadshus AB och stadsledningskontoret gör 
bedömningen att kommunstyrelsen bör behandla principer för överföring av egendom 
vid ett tillfälle och Göteborgs Stadshus AB:s bedömning och synpunkter i detta ärende 
ska beaktas i stadsledningskontorets fortsatta arbete 

Yrkandet från M, L och KD 
I tilläggsyrkandet från M, L och KD lämnas förslag om att göra en förnyad prövning av 
de fastigheter som bolagen inom lokalklustret valt att långsiktigt behålla. I yrkandet 
framhålls att även de fastigheter som bolagen valt att behålla ska värderas utifrån vad 
som kännetecknar ett strategiskt fastighetsinnehav. Göteborgs Stadshus AB och 
stadsledningskontoret gör ingen annan bedömning och biträder således tilläggsyrkandet 
och föreslår att Higab AB, Förvaltnings AB Framtiden, GöteborgsLokaler, Göteborgs 
Stads Parkerings AB samt Älvstranden Utveckling AB att ånyo värdera och till 
kommunfullmäktige redovisa motiven för att behålla de fastigheter som inte ingår i 
Higabs samlade avvecklingsplan på kort och lång sikt.  
 

 

Stadsledningskontoret 

 

 

Frank Lund Jessica Granath 

Planeringsledare Avdelningschef 
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 Bilaga 1                       

 Utdrag ur protokoll 
 Sammanträdesdatum 2014-06-05 

 

§ 10 Dnr 1721/11 

Förslag om framtida inriktning för bolag inom Göteborgs Stad - Lokaler 

Handling  
2014 nr 87. 

Yrkanden 
Jonas Ransgård (M), Helene Odenjung (FP) och Theo Papaioannou (VägV) yrkar att 
fullmäktige bifaller förslaget från FP, M och KD i kommunstyrelsen. 

Anneli Hulthén (S), Thomas Martinsson (MP), Mats Pilhem (V) och Arne Steen (SD) 
yrkar bifall till kommunstyrelsens förslag. 

Theo Papaioannou (VägV) yrkar bifall till tilläggsyrkandet från VägV, enligt bilga. 

Propositionsordning 
Ordföranden ställer först propositioner på kommunstyrelsens förslag och Jonas 
Ransgårds m fl yrkande och finner att kommunstyrelsens förslag bifallits. Ordföranden 
ställer härefter propositioner på bifall respektive avslag på tilläggsyrkandet från VägV 
och finner att kommunfullmäktige avslagit detsamma. Omröstning begärs. 

Omröstning 
Godkänd voteringsproposition: ”Ja för avslag och Nej för bifall” till tilläggsyrkandet 
från VägV. 

Omröstningen utfaller med 76 Ja mot 4 Nej. 1 ledamot är frånvarande. Hur var och en 
röstar framgår av Bilaga 6. 

Beslut 
Enligt kommunstyrelsens förslag: 

1. Higab AB ges i uppdrag att för egen del samt inom ramen för sin samordnande roll 
som moderbolag i lokalklustret och i nära samverkan med berörda dotterbolag 
återkomma till kommunfullmäktige med förslag som innebär ett effektivare 
utnyttjande av fastighetsbeståndet inom lokalklustret, såsom förslag om; 

 Renodling och specialisering av lokalförvaltning och lokalinnehav, även i 
förhållande till stadens nämnder och bolag i övrigt.  

 Avveckling av fastigheter och förvaltningsuppdrag som inte är nödvändiga för 
att förverkliga ägardirektiv alternativt som inte är förenliga med den kommunala 
kompetensen.   
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2. Higab AB ges i uppdrag att vid behov - till Göteborgs Stadshus AB - lämna förslag 
om justeringar/kompletteringar av gällande ägardirektiv för dotterbolagen inom 
lokalklustret. 
 

3. Higab AB ges i uppdrag att genomlysa förutsättningarna för effektivare utnyttjande 
av gemensamma funktioner inom lokalklustret och vid behov lämna förslag enligt 
punkt 2 ovan.  

 
4. Vid investeringar i kulturhistoriskt värdefulla byggnader som inte kan finansieras 

inom ramen för marknadsmässiga hyror bör kommunfullmäktige värdera hur 
eventuella nedskrivningsbehov kan komma att påverka bolagets finansiella 
ställning. 

 
4b. Higab AB ges i uppdrag att belysa hur Higab på ett långsiktligt hållbart sätt kan 

arbeta med hyressättning för samtliga sina fastigheter. Om bolaget säljer fastigheter 
som idag bidrag positivt till bolagets resultat och därmed också bidrar till att 
utjämna kostnader för fastigheter som bolaget av olika skäl inte har full 
kostnadstäckning för, så måste denna skillnad belysas. 

 
5. Higab AB ges i uppdrag att i nära samverkan med Got Event AB uppta 

förhandlingar med Frölunda Hockey Club i syfte att möjliggöra ett förvärv av 
bolagets aktier i Scandinaviumbolaget.  
 

6. Älvstranden Utveckling AB ges i uppdrag att med utgångspunkt i bolagets nya 
ägardirektiv och inom ramen för Higabs samordningsuppdrag ovan (punkt 1) 
genomföra en genomlysning av sitt fastighetsinnehav och till Higab lämna förslag 
om;  
 
 Vilka fastigheter som kan avvecklas/avyttras och således inte är att betrakta som 

strategiska innehav för staden ur ett långsiktigt perspektiv.  
 Vilka fastigheter som bör överföras till nämnder och andra bolag i syfte att 

renodla stadens fastighetsinnehav. 
 Vilka fastigheter som bör kvarstå hos bolaget mot bakgrund av det nya 

ägardirektivet. 
 

7. Göteborgs Stads Parkerings AB ges i uppdrag att inom ramen för Higabs 
samordningsuppdrag ovan (punkt 1) genomföra en genomlysning av sitt 
fastighetsinnehav och till Higab lämna förslag om;  
 
 Vilka fastigheter som kan avvecklas/avyttras och således inte är att betrakta som 

strategiska innehav för staden ur ett långsiktigt perspektiv.  
 Vilka fastigheter som bör överföras till nämnder och andra bolag i syfte att 

renodla stadens fastighetsinnehav. 
 

8. Göteborgs Stads Parkerings AB ges i uppdrag att i nära samverkan med stadens 
planerande nämnder utarbeta en långsiktig plan för parkeringsverksamheten med 
utgångspunkt i bolagets finansiella förmåga. 

 
9. Förvaltnings AB GöteborgsLokaler ges i uppdrag att inom ramen för Higabs 

samordningsuppdrag ovan (punkt 1) genomföra en genomlysning av sitt 
fastighetsinnehav och till Higab lämna förslag om;  

 
 Vilka fastigheter som kan avvecklas/avyttras och således inte är att betrakta som 

strategiska innehav för staden ur ett långsiktigt perspektiv.  
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 Vilka fastigheter som bör överföras till nämnder och andra bolag i syfte att 
renodla stadens fastighetsinnehav. 

 
10. Higab AB ges i uppdrag att återkomma till kommunstyrelsen senast 6 månader efter 

kommunfullmäktiges beslut med en tidplan för genomförande av uppdragen i 
punkterna 1-9 samt i övrigt återkomma vid behov av kompletterande beslut. 
 

11. Göteborgs Stadshus AB ges i uppdrag att vid behov bistå Higab i syfte att 
säkerställa besluten enligt punkterna 1-10 ovan. 

Protokollsanteckning 
Till protokollet antecknas att Rexhep Ademaj (M) rätteligen skulle röstat Ja vid 
voteringen. 

Reservation 
Representanterna från M, FP och KD reserverar sig mot besluten till förmån för det 
egna yrkandet. 
 

__________    

 

Expediering 
Kommunstyrelsen 
Stadens nämnder och bolag 
 

Vid protokollet 
 

Karin Lange 
2014-06-18 
 

Ordförande   Justerare 
Lena Malm   Carl Ek 

Justerare 
Berit Krantz 
 







































































      Bilaga 2b 

Utredning från Higab AB av uppdrag från kommunfullmäktige gällande 
överlåtelse eller avveckling av fastigheter inom en femårsperiod 
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Utdrag ur protokoll 
Sammanträdesdatum 2016-03-02 

 
 

§ 119, Dnr 1661/15 

Förslag till effektivare utnyttjande av fastighetsbeståndet inom Stadshus AB:s 
lokalkluster 

Tidigare behandling 
Bordlagt den 10 februari 2016, § 70. 

Handlingar 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande den 25 november 2015. 
Tilläggsyrkande från M, L och KD den 25 februari 2016. 
Återremissyrkande från S, MP och V den 2 mars 2016. 

Yrkanden 
Jonas Ransgård (M) yrkar bifall till återremissyrkandet från S, MP och V den 2 mars 
2016 med tillägg enligt yrkande från M, L och KD den 25 februari 2016. 

Beslut 
Enligt yrkande från S, MP och V med tillägg enligt yrkande från M, L och KD: 

1. Ärendet återremitteras till Stadshus AB för att få en mer utförlig beskrivning av 
de ekonomiska konsekvenserna av överlåtelser av fastigheter till och från 
kommunen samt att beskrivningen av respektive föreslagna överlåtelse 
kompletteras med en kort motivering. 

2. Stadshus AB får ett förnyat uppdrag att se över fastighetsbeståndet med 
målsättningen att kunna föreslå ytterligare avyttringar. 

__________    

Expedieras 
Göteborgs Stadshus AB 
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Vid protokollet 
Lina Isaksson 
 
2016-03-15 
 

Ordförande 
Ulf Kamne 
 

Justerare 
Jonas Ransgård 
 

 



 

 
 
 
 
 

Yrkande S, Mp, V 
Kommunstyrelsen  

2016-03-02 
Ärende 2.1.11  

 
 
Återremissyrkande angående förslag till effektivare utnyttjande av 
fastighetsbeståndet inom Stadshus AB:s lokalkluster 
 
 
Higab AB med dotterbolag har genomfört en genomlysning av klustrets 
fastighetsinnehav och föreslår att ett antal uppräknade fastigheter och byggnader 
bör överlåtas till ny ägare, alternativ avvecklas. Syftet är att renodla berörda 
bolags verksamheter samt att effektivisera utnyttjandet av fastighetsbeståndet. 
Utifrån översynen har ett antal fastigheter identifierats där en överlåtelse eller 
avyttring är möjligt inom en femårsperiod. 
 
Som framgår av beslutsunderlaget är det viktigt att en bedömning av överlåtelsen 
sker i varje ärende utifrån specifika lagar, regler och andra omständigheter. Det är 
viktigt att överlåtelser sker på ett sådant sätt att det skapar bästa möjliga nytta för 
staden. För att bättre kunna ta ställning till överlåtelserna vill vi ha en mer utförlig 
beskrivning av de ekonomiska konsekvenserna av överlåtelser av fastigheter till 
och från kommunen samt att respektive föreslagna överlåtelse kompletteras med 
en kort motivering. 
 
 
Förslag till beslut i kommunstyrelsen 
Att återremittera ärendet till Stadshus AB för att få en mer utförlig beskrivning av 
de ekonomiska konsekvenserna av överlåtelser av fastigheter till och från 
kommunen samt att beskrivningen av respektive föreslagna överlåtelse 
kompletteras med en kort motivering. 
 
 
 



 
 

Göteborg den 16 02 25 
Tilläggsyrkande (M) (L) (KD) 

Kommunstyrelsen 16 03 02 
Ärende 2.1.11 

 

Förslag till effektivare utnyttjande av fastighetsbeståndet 
inom Stadshus AB:s lokalkluster 
 
Kommunstyrelsen föreslås besluta att 

Ge Stadshus AB ett förnyat uppdrag att se över fastighetsbeståndet med målsättning att 
kunna föreslå ytterligare avyttringar. 

 

Ärendet 

Higab har fått i uppdrag att göra en genomlysning av lokalklustrets fastighetsinnehav i syfte 
att renodla och specialisera lokalinnehav och lokalförvaltning samt att avveckla fastigheter 
som inte är nödvändiga för att förverkliga ägardirektivet eller som inte är förenliga med den 
kommunala kompetensen.  

Bolagen inom lokalklustret har arbetat med frågan och kommit med en första redovisning 
tillsammans med en del förslag. Klustermodern Higab har bearbetat rapporterna till ett samlat 
förslag som förelagts Stadshus AB och nu kommunstyrelsen. Avsikten är att ärendet ska 
fastställas av kommunfullmäktige. 

Av handlingarna framkommer en oklar bild över hur man ska se på det framtida 
lokalinnehavet. Dessutom förefaller det som om en hel del fastigheter ej har varit föremål för 
analys eftersom de inte finns redovisade i genomlysningen. Varje enskild fastighet bör 
bedömas utifrån de uppställda kriterierna så att en samlad analys tillsammans med förslag på 
åtgärd kan bilda en helhetsbild.  

De delar som berör omflyttningar av fastigheter inom klustret eller inom det kommunala 
ägandet i någon form är väl beskrivna och motiverade. Däremot saknas analyser och 
beslutsalternativ till sådana fastigheter som föreslås kvarstå med sin nuvarande ägarform eller 
som kan respektive bör avyttras. 

Vad kännetecknar ett strategiskt fastighetsinnehav? Det är rimligt att ett strategiskt 
fastighetsinnehav motiveras så ett fortsatt ägande inte sker slentrianmässigt. Staden bör belysa 
hela sitt fastighetsbestånd i det ljuset. I en sådan genomlysning uppstår frågor om varför man 
äger en fastighet, när, hur och om man kan eller bör avyttra. Lokalklustrets arbete bör kunna 
tjäna som föregångare i ett fortsatt övergripande arbete med att genomlysa stadens 
fastighetsinnehav.  
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